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Abstract

This is a prospective and complementary study. It carried out in

hospitals of Khartoum state. It showed the evaluation of nursing

performance in radiological departments. Careful randomized 70

technologists were surveyed, 56 of them from governmental

hospitals, and 14 of them from private medical centers. 

Questionnaire was designed to assess the knowledge about nursing

procedures, and preparation of departments for emergency

situations. 

This study represents that, there were 37 % of technologists have

good knowledge about nursing procedures   for infection control.

Also 72 %  of technologists with good management of x-ray room

during special procedures, 75 % of them with good management

of reaction to contrast media, and 82 % of them applied proper

procedures for injection of contrast media. But there was low

knowledge about general nursing care in radiology. 

This study showed that there was lack of supply of equipment, and

low co-ordination and connection with other hospitals units. 
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الخلاصة

يت،متتامةمستقبيلةدراسةهذه مولايةمستشفياتفيأجر طو منهاالغرضكانالخر

يضيةالعملياتتقييم صاتفيدورهالإبرازالأشعةبأقسامالتمر .الأشعةفحو

يقةبإستخدامالعينةإختيارتم ائيةالطر لكنالعشو كيزو رلهمالذينالتقنيينعلىبتر دو

صاتفي لهم،الخاصةالفحو انبإلمامو يةبالجو قد.بالقسمالمتعلقةالإدار شملتو

نمنهم56،تقني70الدراسة مية،المستشفياتفييعملو فيمنهم14والحكو

.الخاصةالمراكز

يدلإستخلاصالبياناتجمعبغرضإستبانةصممت قد،النتائجمنمز إشتملتو

فةتقييمعلىالأسئلة يضيةبالعنايةالمعر تقييمالتمر يةحيثمنالقسمحالةو الجاهز

.العنايةهذهلتقديم

جد فةلهمالتقنيينمن%37أنالدراسةهذهفيو يضيةبالعملياتجيدةمعر التمر

منع.العدوىعلىللسيطرة يضإنتقالهاو العاملينللمر .و

تيبعلىالقدرةلهم،منهم%72أنكما دارةتر اإ فةو صاتحالةفيالأشعةغر الفحو

جد.الخاصة فةفيضعفهنالكأنوو يضيةبالعملياتالمعر حيث،العامةالتمر

جدت فةنسبةو حقنتحديدفيعاليةمهارةللتقنيينأيضاً%38الجيدةالمعر جرعةو

سيط يدالتباينو دةنسبةكانتحيثبالور .%82الجو

يض،معداتإلىتفتقرالأشعةأقسامأنالدراسةأثبتت يةالتمر الأدو فيالمساهمةو

اريحالاتعلاج دةنسبةكانتحيثبالقسمالطؤ يةجو هذهأنكما.%34الجاهز

سيلةلهاليسالأقسام ليسالأقسام،بباقيفعالةإتصالو حدةمعجيدتنسيقلهاو و

يض .التمر
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